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“EUSKAL HERRIAN  
EKOIZLEAK FALTA DIRA”

Joan den hilabetean Donostian 
errodatu zuten For the good times 
lanaren xehetasunak irakurri eta 
ikusi ostean, datozen hilabeteetan 
zeresan ikaragarria emango duen 
ekoizpena izango dela iragartzen 
dizuet. Kris Kristofferson-en izen 
bereko abestiari erreferentzia egiten 
dion film labur hau, Andrés Daniel 
Sainz zuzendari donostiarraren lan 
berria da.

 Gaizka Izagirre 
 @Gaizka_Izagirre 
 ARGAZKIA: DANI BLANCO

Andrés Daniel
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Komedia melodramatiko moduan 
aurkeztu duten ekoizpen honek zera 
kontatzen du: aitalehenak urteak be-
tetzen dituenez, familia osoak eguna 
ospatzea erabaki du seme zaharrena-
ren jatetxean. Guztien artean sekulako 
sorpresa prestatu diote. Afaria baino 
apur lehenago ordea, semeetako batek, 
Xabierrek, iragarri du bere bikoteki-
dearekin azalduko dela. Gehienek ho-
mosexuala dela susmatzen duten arren, 
Xabierren sorpresa guztiak ez dira hor 
amaituko.
 Film labur korala dela ere esan lite-
ke. Ramon Agirre, Klara Badiola, Iñaki 
Rikarte, Itziar Ituño, Iñigo Gastesi, Ai-
tor Beltrán, Miren Gaztañaga eta Gorka 
Zufiaurre. Grabaketan egoteko aukera 
izan dut eta, sinets iezadazue, antzezle 
erraldoi hauen erakustaldiaren “erruz”, 
emozioz beteriko uneak biziko dira; ai-
pamen berezia merezi dute azaltzen 
diren bi umeek ere, Imanol Mujika eta 
Haritz Rodriguez –lehena, gainera, Aun-
diya filmean ikusteko aukera ere izango 
dugu–; eta amaitzeko, Cowboy abesla-
ria, Giorgio Basmatti.
 Gidoi oso sendoa eta Euskal Herrian –
nik dakidala behintzat–, inoiz tratatu ez 
den gai bat jorratzen du proiektu honek 
–ez dizuet zehaztuko zein den–. Horren 
erantzule nagusia, aipaturiko Andrés 
Daniel Sainz. Behin errodajea amaitu 
eta post-produkzioan murgildurik dau-
den honetan, berarekin hitz egiteko au-
kera izan dut.

Pozik al zaude? 
Oso-oso pozik eginiko lan eta esfortzua-
rekin. Batzuk pertsonalki lehenagotik 
ezagutzen ez nituen arren, errodajea 
amaitu denean, lagunak direla esan de-
zaket, familia txiki bat sortu dugu. Zora-
garria izan da eman duten guztia.

Zure aurreko lana –Haiku 1975– eta hau 
hain desberdinak izanik, badute antze-
kotasunik? 
Bai. Istorioa, aurreko lanaren beste mu-
turrean kokatzen den arren, eta narra-
tiboki normalagoa izan arren, bietan 
lengoaiaren mugez aritu nahi izan dut. 
Muga horiei, kasu honetan, familien ar-
teko erlazioei buruzko hausnarketa bat 
ere gehitu nahi izan diet. Familian zer 
esaten den, eta batez ere, zer ez den 
esaten.

Deigarria egiten zait, hasiberria izanik, 
adibidez, aktoreen artean izen nahiko 
potoloak ageri direla ala argazki zuzen-
daritzaren erantzulea Kalo Berridi (Air-
bag, La ardilla roja, 8 apellidos vascos) eza-
guna izatea. Nola izan da hori posible?
Tartean, guztiak konbentzitu duten 
ezinbesteko faktore bat egon delako: gi-
doia. Irakurri duten ia guztiek parte har-
tu nahi izan dute proiektu honetan. Hori 
eta Vidania films, Alberto Gastesi eta 
Loinaz Jauregik sekulako lana egin du-
telako. Beraiei esker, alderdi artistikotik 
kanpo dagoen guztiaz erabat ahaztea 
lortu dute. Lan ikaragarria egin dute eta 
zuzendari batek egin beharko lukeen 
lan horretan soilik zentratu nadin lortu.

Orain muntaia lan guztia amaitzean zein 
da helburua? Zerekin egongo zinateke 
pozik? 
Lan hau ahalik eta jende gehienak ikus-
tea, hori da niretzat ezinbestekoa. Hor-
tik aurrera etor dadila etorri beharre-
koa. 

Film laburrez ari garela, nolakoa da eus-
kal film laburren panorama momentu 
honetan? Kalitatezko edukiak daude? 
Nazioartean oihartzunik badute?
Bai, nik uste sekulako maila dagoela 
Euskal Herrian. Genero mota ugari uki-
tzen direlako eta kalitate eta estilo oso 
desberdinak topatu daitezkeelako. Lan 
hauek guztiak mugitzerako orduan Ki-
muak (Euskal Herriko film laburren au-
keraketa) adibidez, ezinbestekoa irudi-
tzen zait. Lana ikaragarri errazten dute, 
erakusleihoan egoteko aukera eskainiz 
eta, garrantzitsuena, zure lanari “kalita-
tezko zigilu” moduko bat itsatsiz. 

Sekulako kalitatea dagoela diozu baina, 
izen edo lan konkreturik emango zenuke?
Bai, errazena hori izaten da gainera. 
Film laburretan, Koldo Almandoz, bere 
Deus et machina zoragarriarekin adibi-
dez; Alberto Gastesi, Rafa Zubiria, Lan-
der Camarero, Laida Lertxundi eta Aritz 
Morenoren lanak ere apartak direla uste 
dut; Roberto Castónen Ander eta Los 
tontos y los estúpidos, Fernando Franco-
ren La herida, Asier Altunaren Amama; 
Loreak jakina; Leire Apellanizen El últi-
mo verano; Gorka Bilbao eta bere Jai Alai 
Blues bikaina; Imanol Rayoren Bi anai; 
Cobeagaren Negociador; José María de 

Orbe Donostiarraren Aita… asko aipa-
tuko nituzke.

Ekoizpen ugari aipatu dituzu baina, gi-
doia idatzi, ekoizpenak sortu edo mu-
gitzerako orduan, Euskal Herriko “maki-
neriaren” barruan akatsik ikusten duzu? 
Laguntzarik bada?
Gidoi bat idatzi ostean, oso zaila egiten 
zait Euskal Herrian gidoi horrekin zer 
egin behar dudan jakitea, nola mugi-
tu, nori erakutsi, nora joan. Ekoizleak 
falta direla uste dut, egile zinema edo 
proiektu txikiagoak bultzatu nahi di-
tuztenak batez ere. Ekoiztetxeak badira, 
bai, baina gehienetan auto-ekoizleak 
izaten dira. Hortxe Amama eta Lorea-
ken kasuak adibidez: gidoi zoragarriak 
biak, baina Txintxua Films eta Moriar-
ti existituko ez balira, ziurrenik bi film 
horiek ere ez. Existitu bai, baina beste 
era batean grabatuta, agian beste hiz-
kuntza batean. Bestetik, film laburretan 
dauden laguntza horiek guztiak, luzera 
salto egitean, zeharo galtzen dira, de-
sagertu. Sentsazioa dut bakoitzak bere 
proiektuarekin “arriskatu” behar duela, 
ez dago nazioarteko ikuspegirik. 
 Aurten Tabakaleran irekiko den Zine-
ma eskolan, zinegileak soilik ez, ekoiz-
leen formakuntza egotea ere ezinbeste-
koa iruditzen zait. 

Hurrengo proiekturik? 
Bai. Eusko Jaurlaritzaren diru-lagun-
tza jaso genuen eta urtea amaitu baino 
lehen, El tercer hombre izeneko film la-
burra errodatuko dugu. Oso desberdina 
izango da, estilo-ariketa moduko bat. 

Imajinatu mugarik gabeko aurrekontua 
duzula, zein motatako zinema egitea gus-
tatuko litzaizuke? Nazioarteko eta Euskal 
Herriko zein aktore aukeratuko zenituzke?
Ez zait generoen barruan etiketatzea 
gustatzen, guztiak interesatzen zaizkit, 
ez dago genero txarrik. Aktoreei dago-
kionez, nazioartekoak, Joaquin Phoenix, 
Tony Leung, Juliette Binoche eta Isabelle 
Huppert adibidez. Eta etxekoak, Aitor 
Beltran eta Ramon Agirre gizonezkoen 
artean. Emakumezkoak aldiz, film labu-
rrean parte hartu dutenen artean kosta 
egingo litzaidake. Dena den, aukeratze-
ko eskatzen didazunez, orain momentu 
honetan, Itziar Ituño eta Miren Gaztaña-
ga aukeratuko nituzke. n


